
افغانستان بیش از هند به چابهار امید بسته است

به گزارش روابط عموم و امور بین الملل منطقه آزاد چابهار عبدالمتین قلندری، رئیس اتاق تجارت و صنای قزن افغانستان که در

رأس هیئت اعزام برای افزایش روابط تجاری ایران و افغانستان به ایران سفر کرده بود، در این سفر خواهان افزایش سهم این کشور در

پروژه چابهار شد. قلندری در گفتو با هفتهنامه «حملونقل» با اشاره به محصوربودن افغانستان، افزایش تجارت خارج این کشور را

منوط به اتمام پروژه چابهار دانست و افزود: «عدم دسترس به آبهای آزاد از مشلات صنای و تجار افغانستان است و به همین دلیل،

توسعه و افزایش ظرفیتهای چابهار متواند باعث رونق تجارت خارج این کشور شود و به همین دلیل افغانستان نسبت به هندوستان

تمایل بیشتری به اجرا و اتمام طرحهای توسعهای در بندر چابهار دارد.»

،های داخلاز نقاط و زمینهها افزود: «با توجه به ناامن ان سرمایهگذاری در برخافغانستان و عدم ام های داخلاو با اشاره به تشن

امان جذب سرمایه در داخل افغانستان وجود ندارد، این در حال است که در ایران پروژههای زیادی هستند که نیازمند سرمایهگذاری

خارج هستند و این موضوع دال بر وجود ظرفیتهای بالای دو کشور برای هماریهای مشترک است.»

او حجم تجارت بین دو کشور را بیش از ۲ میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار اعلام کرد و گفت: «با توجه به پتانسیل بالای استانهای

همجوار مانند کرمان در حوزه معدن و صنای معدن بهویژه فولاد، تفاهمنامهای با اتاق کرمان در راستای افزایش سط هماریهای

تجاری و صنعت منعقد شده است.» رئیس اتاق تجارت و صنای قزن افغانستان افزود: «کانون معادن افغانستان تشیل شده و اتاق

قزن نیز آمادگ لازم  را برای سرمایهگذاریهای مشترک با تجار و واحدهای صنعت ایران داراست تا از این طریق بتواند ضمن تولید،

صادرات محصولات خود را نیز از بندر چابهار انجام دهد.»

قلندری در ادامه عنوان کرد که دولت این کشور آماده هرگونه هماری تجاری و بان با ایران است و متواند به تجار و بازرگانان

ایران کم کند تا اعتبارات لازم برای فعالیتهای تجاری خود را به دست آورند.

او توضی داد: «باوجودیکه دولت آمریا تصمیمات جدیدی را در خصوص تحریم اقتصاد ایران گرفته است، این امان وجود دارد

که تجار ایران با مشارکت تجار افغان، شرکتهای مشترک را در افغانستان تأسیس و به تجارت بپردازند.»

رئیس اتاق تجارت و صنای قزن افغانستان گفت: «شرکتهای مشترک ایران‐افغان متوانند در بانهای خصوص افغانستان

حساب ارزی باز کرده و به اقص نقاط جهان تبادل مال و اعتبارات بان داشته باشد.» این فعال تجاری همچنین قرنطینهسازی

کالاهای افغان را ی از مهمترین مشلات تجارت افغانستان با ایران دانست و افزود: «زمینههای تجاری زیادی وجود دارند اما به

دلیل بروکراس اداری و همچنین سختگیریهای زیاد، بسیاری از محمولههای صادرات افغانستان که به ایران صادر مشوند، در

قرنطینهها مانده و فاسد مشوند و دیر قابلاستفاده نخواهد بود.»

قلندری بر پایه ظرفیتهای معدن در دو کشور عنوان کرد: «با وجود ظرفیتهای معدن بین دو کشور متوان برنامهریزی مدون و

بلندمدت برای افزایش سط هماریهای دو کشور در حوزه معدن و صنای معدن، شمش و آهن اسفنج تدوین شود.» رئیس اتاق

تجارت و صنای قزن افغانستان افزود: «درحالکه امروز ارزش صادرات ایران به افغانستان بالبر ۲ میلیارد و ۸۵۰ میلیون دلار است،

متوان انتظار داشت که با مشارکت حداکثری شرکتها و تشلهای خصوص دو کشور، تراز تجاری فمابین به ۴ میلیارد دلار

برسد.»

قلندری همچنین خواهان افزایش صادرات کالاها و محصولات افغان به ایران شد و توضی داد: «باوجودیکه دولت و مردم

افغانستان از واردات کالاهای ایران استقبال مکنند، صادرات کالاها به ایران بهراحت مقدور نیست و حجم تجارت افغانستان با ایران

بهقدری ناچیز است که در تراز تجاری افغانستان دیده نمشود. به همین دلیل از دولت ایران مخواهیم که با سیاستهای مقتض این

روند را تسهیل کند و باعث برقراری تعادل در تراز تجاری دو کشور شود.»

تسهیل روابط دیپلماتی و تجاری دو کشور



رئیس اتاق تجارت و صنای پتیا افغانستان نیز تجارت خارج افغانستان از عزم جدی این کشور برای اتمام پروژه چابهار خبر داد.

عبدلنصیر، علمیار رئیس اتاق منطقه جنوب شرق افغانستان (پتیا)، گفت: «افغانستان عزم خود را برای تأمین نیازهای صادرات و

واردات خود از طریق بندر چابهار جزم کرده و در این راستا هیئت تجاری اتاقهای بازرگان چهار استان افغانستان در ایران حضور

یافتهاند.»

رئیس اتاق تجارت و صنای پتیا افغانستان نیز گفت: «در راستای گسترش روابط کشور افغانستان با نقاط مختلف ایران،۲۵۰ فعال

اقتصادی را به سفارت ایران در کابل معرف کردهایم و باید فعالیتهای حوزه اقتصادی و تجاری بین کرمان و افغانستان افزایش یابد.»

علمیار، با انتقاد از روند صدرو روادید برای تجار افغان گفت: «درحالکه ظرفیتهای هماری بین ایران افغانستان بالاست اما به

دلیل نقص روابط دیپلماتی، تجار افغان نمتوانند بهراحت وارد ایران شوند.»

اتاق بازرگان داد: «در سفر هیئت تجاری اخیر به ایران که با دعوت و هماهن تیا افغانستان توضیپ رئیس اتاق تجارت و صنای

کرمان صورت گرفت، قرار بود هیئت ۳۰ نفره به ایران بیایند که به دلیل صادرنشدن ویزای این افراد، تعداد کمتری که در جم آنها

رؤسای اتاقهای بازرگان چند استان افغانستان بودند، توانستند در این هیئت حاضر شوند.»

او با بیان اینه منطقه جنوب شرق افغانستان ظرفیتهای بسیاری دارد، اظهار کرد: «آمادگ لازم را برای معرف تجار ایران به شرکای

تجاری خود در عرضه مواد معدن، انرژی و کشاورزی داریم و متوانیم کالاهای کرمان را با وجود برخورداری از ظرفیتهای بسیار این

استان، در کشور افغانستان و پاکستان معرف کنیم.»

رئیس اتاق تجارت و صنای پتیا افغانستان تصری کرد: «مشل جدی در روابط تجاری با ایران مغایرت زبان پشتو و فارس است که

در این زمینه با اتحادیه خبرناران قراردادی را منعقد کردهایم که در این زمینه مشلات را برطرف کنیم.»

عضو هیئتمدیره اتاق تجارت و صنای افغانستان، نیز در این نشست گفت: «ظرفیتهای اقتصادی و بالقوه دو کشور متواند

راهشای مشلات اقتصادی کشور ما شود.» حاجمحمد گردیزی افزود: «از سال ۷۲ واردات فولاد، میلرد و محصولات دیر را

از ایران به کشور افغانستان انجام مدهیم و امیدواریم روابط تجاری با دیر استانهای ایران ازجمله کرمان نیز تقویت شود.»

و معدن و معادن کرمان گفت: «در راستای افزایش تعاملات صنعت صنای ،علمیار در خصوص انعقاد تفاهمنامهای با اتاق بازرگان

لات ناشبه مش تواند به گسترش سرمایهگذاریهای مشترک منجر شود.» او در پاسبوده و م عمل به تعهدات در تفاهمنامهها الزام

از تضمین سرمایهگذاری و همچنین عدم امنیت لازم برای سرمایهگذاران در افغانستان گفت: «دولت حمایتهای خود را در ارائه

تضمینهای سرمایهگذاری و همچنین مشوقهای لازم در راستای فعالیت بخش خصوص در این کشور اعلام کرده است.»


